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Radni Miasta i Gminy Wysoka

Szanowni Państwo

W bieżącym roku budżetowym na inwestycje zaplanowana została kwota 3 675 702,46 zł. Kwota ta
została zabezpieczona w następujący sposób:
a) 3 000 000 zł – planowany kredyt
b) 500 000 zł – dotacja w ramach RFIL
c) 175 702,46 zł – środki własne

Obecnie  mamy możliwość wprowadzenia  do budżetu  wolne środki  –  800 000 zł  z  roku 2020.
Można przeznaczyć je na 2 cele:
a) zmniejszenie kwoty planowanego do zaciągnięcia kredytu
b) zwiększenie ilości planowanych do wykonania inwestycji

Ze  swej  strony  proponuję  Państwu  zwiększenie  liczby  inwestycji.  W  tej  kwocie  początkowo
chciałem wprowadzić zadania wymienione w punktach 1 – 15. Po otrzymaniu dofinansowania z
RFIL – 300 000 zł na budowę zbiorników retencyjnych, proponuję zrealizować zadania 16 i 17. Na
te dwa zadania planuję również zaciągnąć pożyczkę z NFOŚiGW na 10 lat (wówczas zmniejszymy
wysokość  kredytu  zaciągniętego  w banku),  ponieważ  jest  ona  korzystniejsza  dla  gminy  (może
zostać umorzona po spełnieniu określonych kryteriów do 50%). Z całą pewnością musimy dołożyć
środki finansowe do przebudowy zaplecza kuchennego w świetlicy wiejskiej w Mościskach (zad.
14) i adaptacji pomieszczenia w SP Czajcze (zad. 15). Każde wolne środki chciałbym przeznaczyć
na realizację  wskazanych poniżej  zadań.  Są  one  dla  mnie  priorytetowe.  Oczywiście  w wyniku
otrzymanych dofinansowań mogą dochodzić nowe. Na przykład po otrzymaniu dofinansowania na
budowę ciągu pieszo-rowerowego na ul. Akacjowej i Batorego musimy wprowadzić do budżetu
likwidację kolizji energetycznych i dotychczasowego oświetlenia (ok. 60 000 zł). Czekamy również
na inne rozstrzygnięcia. Gdy będą dla nas pozytywne, również trzeba będzie zmieniać zadania w
ramach budżetu.

Dużym dylematem jest dla mnie koszt przebudowy dróg w Bądeczu. Na jedną z dróg (zad. 13)
otrzymaliśmy z UMWW dofinansowanie w kwocie zaledwie ponad 50 000 zł. Wstępny kosztorys
jest na poziomie 550 000 zł. Pół miliona musimy dołożyć, a takich środków nie mamy. W związku
z tym mamy dwa wyjścia:
a) rezygnujemy z dofinansowania i nie realizujemy zadania
b)  realizujemy  zadanie  przenosząc  środki  z  budowy  drogi  w  Bądeczu  przy  domkach
jednorodzinnych i z budowy ul. Matejki.

Ze  swej  strony rekomenduję  to  drugie  rozwiązanie.  Bądecz  zasługuje  na  to,  aby po likwidacji
szkoły wykonać drogę asfaltową w kierunku kościoła. Natomiast dla tych dwóch zadań, z których
musielibyśmy zrezygnować proponuję pozostawić wykonanie dokumentacji projektowej, a projekt
na ul.  Matejki rozszerzyć również o ul.  Podgórną.  Wykonanie może być w dwóch etapach, ale
projekt powinien być wykonany, abyśmy byli gotowi i nie pomijali mieszkańców ul. Podgórnej
nawet  przy  projekcie.  Mając  gotowe projekty  będziemy  dążyć  do  ich  realizacji.  Podobnie  jak
projekt na budowę sieci kanalizacyjnej mobilizuje do poszukiwania środków na ich realizację, a
projekty na zbiorniki retencyjne pozwoliły ubiegać się o dofinansowanie.



W  ostatnim  czasie  spływają  również  wnioski  z  ZGK  na  modernizację  elementów  samej
oczyszczalni  bądź  elementów  sieci  kanalizacyjnej.  Zdaję  sobie  sprawę  z  tych  jakże  ważnych
potrzeb, niestety nie posiadamy tylu środków finansowych. Oczywiście można je zrealizować, ale
wówczas kosztem zaproponowanych zadań związanych z gospodarką wodną. Proszę Państwa o
radę i  dokonywanie odpowiednich  wyborów na  wspólnym posiedzeniu  komisji.  Jeżeli  widzicie
Państwo  potrzebę  zmiany  zaproponowanych  przeze  mnie  zadań,  albo  widzicie  inne  o  jeszcze
większym priorytecie wykonania proszę o informację.

Inwestycje planowane do realizacji w najbliższej lub nieco 
dalszej perspektywie:

1) Budowa siłowni zewnętrznej za boiskiem do koszykówki – Orlik – 20 000 zł

W 2019 roku powstała  przy  Orliku  siłownia  zewnętrzna  na miejscu dość luźno poustawianych
elementów  wcześniejszej  siłowni,  zakupionej  z  funduszu  sołeckiego.  Obecnie  elementy  te
składowane są w magazynach ZGK. Mamy już wszelkie pozwolenia na ich montaż za boiskiem do
koszykówki. Będzie to naturalne przedłużenie obecnie funkcjonującej siłowni zewnętrznej.

2) Przebudowa drogi w parku miejskim – 50 000 zł

Od kilku lat z funduszu sołeckiego kupowana była kostka betonowa i składowana na terenie ZGK.
W tym roku fundusz sołecki przeznaczył na budowę tej drogi 40 000 zł. Kosztorys na wykonanie
jej  przebudowy to  kwota  rzędu  90 000 zł.  Gdyby przyjąć  niepisaną  zasadę,  że  dokładamy do
remontów dróg na terenie sołectw podobną kwotę, jaka jest przeznaczana w funduszu sołeckim,
zadanie to zrealizowalibyśmy, gdyby potraktować je jako remont. Ze względu na niskie wskaźniki
finansowe,  chcemy  potraktować  to  zadanie  jako  zadanie  inwestycyjne,  stąd  konieczność
wprowadzenia go do budżetu.

3) Budowa oświetlenia na parkingu ul. Szkolna – 55 000 zł

Egipskie ciemności w tym miejscu są uciążliwe dla osób korzystających z hali sportowej, orlika i
podczas zebrań z rodzicami

4) Budowa monitoringu wizyjnego na parkingu, hali sportowej i orliku – 13 500 zł

Znaczne oddalenie od zabudowy mieszkaniowej sprzyja wieczornym imprezom w tamtym rejonie,
co pozostawia bardzo widoczny ślad, zwłaszcza po weekendzie. Następuje dewastacja ogrodzeń,
zieleni, urządzeń i pozostają znaczne ilości śmieci.

5) Budowa chodnika przy parkingu ul. Szkolna i zejścia na terenie szkoły – 40 000 zł

Obecnie zejście z parkingu rodziców z dziećmi następuje centralnie na wjeździe na tenże parking,
co powoduje małą płynność ruchu i kolizję pieszych i pojazdów. Planuje się ukierunkować ruch
pieszych na chodnik przy parkingu i przejście na drugą stronę ulicy na wyznaczonym przejściu. Po
przejściu  na  drugą  stronę  ulicy,  nastąpi  zejście  na  teren  szkolny.  Zwiększy   bezpieczeństwo
pieszych i ułatwi poranną komunikację. Prognozuje się zwiększony ruch pojazdów ze względu na
reorganizację szkół na terenie gminy. Realizacja zadania wydaje się zatem uzasadniona.

6) Budowa ogrzewania c.o. w świetlicy wiejskiej w Bądeczu – 10 000 zł 



Do budynku,  w którym znajduje się  świetlica,  biblioteka i  remiza OSP jest  zrobione przyłącze
gazowe.  Część  budynku  już  jest  ogrzewana  paliwem  gazowym.  Proponuję  rozbudowę  tegoż
ogrzewania w oparciu o istniejący kocioł o pozostałe pomieszczenia.

7) Budowa dojścia do parkingu ul. Św. Walentego (za Urzędem) – 100 000 zł

Proponuję kompleksowo zakończyć inwestycję związaną z budową tegoż parkingu. Liczba osób
korzystających  z  targowiska  w  czwartek  jest  znaczna.  Matki  z  wózkami  dziecięcymi  mają
utrudnione przejście.  Istnieje  już projekt  na budowę wjazdu na parking od.  ul.  Św.  Walentego.
Wystarczy go zrealizować. 

8) Wprowadzenie zieleni na parking ul. Św. Walentego – 22 000 zł

Proponuję zakończyć inwestycję poprzez zagospodarowane terenu zielenią. W 2019 roku posiana
została trawa, w tym roku z jednej strony posadziliśmy drzewka. Rozebrany został betonowy mur
pomiędzy  parkingiem  i  targowiskiem.  Dobrze  by  było  oddzielić  od  siebie  te  dwie  funkcje
żywopłotem. Kolejne propozycje zgodnie z wizualizacją:

9) Przebudowa przystanków PKS – 70 000 zł

Przebudowa obejmuje wymianę pokryć dachowych,  ubytków w ścianach i siedziskach, malowanie,
nowe wylewki. Planowane remonty dotyczą przystanków murowanych w Czajczu x2, Młotkowie,
Jeziorkach Kosztowskich, Mościskach, Tłukomach i Kijaszkowie. 

10) Zakup programu Mapa Sieci  Dróg i  RoadMan oraz wykonanie fotorejestracji  wraz z
pomiarem długości i geometrii osi drogi oraz wykonanie obowiązkowych przeglądów dróg –
55 473 zł 

Zakup  oprogramowania  ułatwi  pracę  na  stanowisku  pracownika,  odpowiedzialnego  za  drogi
gminne. Pozwoli na założenie książek dróg oraz przeprowadzanie rocznych przeglądów, do czego
jesteśmy  zobowiązani.  Brak  przeglądu  drogi  to  kara  w  wysokości  5000  zł  za  jedną  drogę.
Ewidencja  dróg będzie  „pod ręką”,  stale  aktualizowana,  przez  co  wszelkie  raporty  i  statystyki



będzie  można  generować  „od  ręki”.  Program  pozwoli  na  samodzielne  tworzenie  projektów
organizacji  ruchu.  Funkcja,  polegająca  na  przedstawieniu  położenia  granic  pasa  drogowego  i
działek przyległych,  pozwoli  bardzo szybko, bez konieczności zatrudniania geodety na wstępną
weryfikację ewentualnego zajęcia pasa drogowego przez rolników. Należy dążyć do sporządzania
dokumentacji w wersji elektronicznej, a wydruki robić w miarę potrzeby. Przyszłość to e-urząd.

11) Zakup koparko - ładowarki dla ZGK –  350 000  zł
(lub używana 150 000 zł)

12) Uzupełnienie oświetlenia drogowego – 200 000 zł
Kwota orientacyjna, z całą pewnością nie wystarczająca na
realizację  wszystkich  wniosków.  Zwłaszcza  oświetlenie
całej Eleonorki to inwestycja własna, której koszt wyniósłby
kilkaset tysięcy złotych. Natomiast w tej kwocie można by
większość wniosków zrealizować. 

13) Przebudowa drogi w Bądeczu – 550 000 zł (plus dofinansowanie z UM w kwocie 51 750 zł)

Inwestycja polega na przebudowie drogi we wsi Bądecz z drogi gruntowej na asfaltową. Na mapie
zaznaczono  kolorem  zielonym.  Byłby  to  I  etap  inwestycji.  II  etap  –  zaznaczony  kolorem
czerwonym – rok 2022.



14) Przebudowa kotłowni i zaplecza kuchennego w Mościskach – 12 000 zł

W budżecie na to zadanie zostało zabezpieczone 40 000 zł. Po dokładnej analizie potrzebnych do
wykonania prac i zrobieniu kosztorysu brakuje wnioskowanej kwoty.

15) Adaptacja pomieszczenia do wychowania przedszkolnego w SP Czajcze – 23 000 zł

W  budżecie  na  to  zadanie  zabezpieczono  kwotę  30  000  zł.  Po  weryfikacji  zakresu  prac  i
opracowaniu kosztorysu, wartość robót wzrosła. Inwestycja niezbędna ze względu na dostosowanie
do przepisów ppoż. Oddział przedszkolny musi zostać przeniesiony do sali na parterze.

16) Budowa zbiorników retencyjnych w Wysokiej – 410 000 zł
Na to zadanie otrzymaliśmy dofinansowanie w kwocie 300 000 zł z RFIL  Jest projekt budowlany.
Wystarczy przystąpić do jego realizacji.

17) Budowa stacji podnoszącej ciśnienie wody w Wysokiej – 400 000 zł.
Istnieje projekt budowlany. Będzie to realizacja wniosków mieszkańców os. Słoneczne, prezesa SM
i Przewodniczącego Rady. Zaspokoi potrzeby mieszkańców w dostęp do wody, zwłaszcza górnych
kondygnacji.

18)  Dobór,  zakup  i  wymiana  kraty  mechanicznej  oraz  nowej  praski  do  skratek  w
przepompowni ścieków ma oczyszczalni ścieków w Wysokiej – 150 000 zł

Krata ma 20 lat, jej żywotność się kończy. Niezbędna w procesie technologicznym oczyszczania
ścieków.

19) Wymiana kolektora doprowadzającego ścieki na oczyszczalnię – 300 000 zł

Nieszczelności  powodują  wyciek  ścieków  do  gruntu  i  wpłukiwanie  gruntów  do  układu
oczyszczalni.

20) Rozbudowa płyty odciekowej na oczyszczalni ścieków – 200 000 zł
Obecna płyta nie spełnia potrzeb technologicznych

21)  Zakup busa  do  przewozu  osób  niepełnosprawnych  –  130  000  zł (+  dofinansowanie  z
PFRON)

22)  Budowa  windy  zewnętrznej  przy  SP Wysoka,  dojście  do  windy  i  zagospodarowanie
dziedzińca – 700 000 zł  (+ ok. 300 000 zł dofinansowania z PFRON – zadanie planowane do
wprowadzenia do budżetu na rok 2022)

23) Zakup 3 ciągników dla ZGK – 500 000 zł



24) Inwestycje drogowe

a) Proponuję w pierwszej kolejności utwardzić tłuczniem wszystkie drogi gminne – 1,5 km to koszt
ok. 400 000 zł (wówczas dofinansowanie do dróg dojazdowych z UM będzie w kwocie 150 000 zł)

b)  w drugiej  kolejności  wylać  asfaltem drogi  w centrum Bądecza  i  Kijaszkowa oraz  drogę  w
kierunku policji w Wysokiej – 0,5 km to koszt ok. 1 000 000 zł i wyłożyć kostką brukową drogi na
ODJ Wysoka

c)  robić  projekty  na  utwardzanie  dróg  gminnych  (asfalt  lub  kostka  brukowa),  aby  być
przygotowanym do różnych dofinansowań (obecnie mamy dwa: Wysoczka – tzw. Kozi Rynek i
Jeziorki Koszt. - Kosztowo). Kolejne 2 lokalizacje proponuję: Kijaszkowo ( 2 km) i droga do policji
(200 m)

25) Inwestycje wod-kan

Jesteśmy w posiadaniu pozwoleń na budowę (przebudowę) sieci wod-kan w Mościskach i na os.
Kościuszki. Proponuję zrobić jeszcze projekty na Kijaszkowo i Bądecz. 

26) Stopniowy remont szkoły w Wysokiej – 100 000 zł

Szkoła  w  Wysokiej  oprócz  elewacji  zewnętrznej  wymaga  wymiany  instalacji  c.o.  i  przede
wszystkim elektrycznej. Oprócz tego ma do zaadaptowania dwa mieszkania. Proponuję przeznaczać
co roku kwotę 100 000 zł

27) Stopniowa wymiana nawierzchni w centrum miasta – 100 000 zł

Proponuję plac w centrum miasta wyłożyć starobrukiem w części rekreacyjnej i płytami w części
parkingowej. Proponuję przeznaczać co roku kwotę 100 000 zł i wykonywać prace sukcesywnie.
(foto: rynek w Bydgoszczy i w Margoninie)

Artur Kłysz
Burmistrz MiG Wysoka


